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رئي�س اتحادي�ه پزن�دگان غذاهاي س�نتي ب�ا بي�ان اينكه 
عرض�ه آش و حلي�م در س�اندويچي ها غيرمج�از اس�ت، 
گف�ت: واحده�اي مج�از عرضه ب�ا بنره�اي متحد الش�كل 
هس�تند.  تش�خيص  قاب�ل  غيرمج�از  واحده�اي  از 
حس��ين محمدي، رئيس اتحاديه پزندگان غذاهاي سنتي تهران 
بزرگ در گفت وگو با فارس با بيان اينكه قيمت  آش و حليم نسبت 
به س��ال گذش��ته كمتر از 10 درصد افزايش يافته اس��ت، گفت: 
با توجه به افزايش ح��دود 8 درصدي قيمت اق��ام و مواد اوليه، 
قيمت عرضه  آش و حليم در ماه مب��ارك رمضان، اندكي افزايش 

يافته است. 
وي افزود: مواد اوليه از قبيل گوش��ت، روغن، شكر، گندم، هزينه  
كارگري و حامل هاي انرژي نسبت به سال گذشته تقريبا 8 درصد 

گران شده است. 

وي افزود: تمام واحدهاي مجاز به عرضه  آش و حليم در سطح شهر 
تهران با يك بنر متحد الش��كل كه روي آن نوشته شده »عامان 
فروش غذاهاي سنتي با مجوز رسمي از وزارت بهداشت و اتحاديه« 

از ساير واحدهاي عرضه مشخص مي شوند. 
محمدي بيان داشت: اين واحدها به صورت تخصصي  سال هاست  
آش و حليم مي پزن��د و عرض��ه مي كنند و س��اير واحدها عرضه 

غيربهداشتي و غيرمجاز دارند. 
وي با بيان اينكه مردم آش و حليم ماه رمضان خود را از واحدهاي 
غيرمجاز تهيه نكنند، گفت: آش و حليم واحدهاي غيربهداشتي 
و غيرمجاز تهران در كارگاه هاي غيربهداش��تي و با كيفيت پايين 
در اطراف تهران تهيه و در بين اين واحده��اي غيرمجاز كه اكثراً 

ساندويچي ها هستند، توزيع مي شود. 
حسيني در ادامه به قيمت عرضه آش و حليم در ماه مبارك رمضان 

امسال به شرح ذيل اشاره كرد: 
   هر كيلوگرم حليم معجون با تمامي مخلفات 15 هزار تومان 

   هر پرس حليم معجون 8 هزار تومان با مخلفات
   هر كيلو گرم آش شله قلمكار با مخلفات )سير و پياز( 15 هزار 

تومان
   هر كيلوگرم حليم و شله قلمكار ساده 14 هزار تومان 

   هر كيلوگرم انواع آش از قبيل آش رشته و آش دوغ با مخلفات 
13 هزار تومان 

   هر كيلوگ��رم ان��وع آش از قبيل آش رش��ته و آش دوغ بدون 
مخلفات 12 هزار تومان

   هر پرس  آش رشته ساده 7 هزار تومان 
وي گف��ت: ش��هروندان مي توانند تخلف��ات را به ش��ماره تلفن 

77639658 اطاع دهند.

مش�اور وزي�ر راه و شهرس�ازي از وج�ود 
تعداد زيادي پرون�ده تخلفات انبوه س�ازان 
در محاك�م قضاي�ي ب�ه دلي�ل عدم اج�راي 
قان�ون پيش ف�روش س�اختمان خب�ر داد. 
به گزارش مهر، قانون پيش فروش ساختمان به رغم 
آنكه س��ال 88 به تصويب مجلس شوراي اسامي 
رسيد، ولي پنج سال طول كشيد تا آيين نامه هاي 
اجرايي مواد قانوني آن در هيئت دولت به تصويب 
رسيده و به دستگاه هاي ذيربط خصوصاً وزارت راه 

و شهرسازي اباغ شود. 
از نظر برخي منتقدان و كارشناس��ان، هم در اصل 
آن و هم در اج��راي آن اش��كالاتي وج��ود دارد: 
نخس��ت آنكه ش��هرداري هاي برخي كانشهرها 
براي فرار از ش��فافيت، از صدور شناس��نامه فني 
ملك خودداري مي كنند و هيچ مرجع قانوني آنها 
را مكلف به اين كار نكرده اس��ت. ثانياً بس��ياري از 
پيش س��ازندگان همچنان بدون داشتن مجوز از 
وزارت راه و شهرس��ازي، در حال انج��ام تبليغ در 
روزنامه ها و رسانه ها براي جذب منابع مالي مردمي 
هس��تند؛ ضمن اينكه قراردادهاي خود را به جاي 
ثبت در دفاتر اسناد رسمي و دريافت پيش سند، در 
بنگاه هاي اماك و به صورت قولنامه اي كه چندان 
ارزش قانوني ندارد، ثب��ت مي كنند كه اين تخلف 
بوده ولي باز هم هيچ مرجع قانوني پيش سازنده را 

بازخواست نمي كند. 
 س��ومين ايراد منتق��دان به قان��ون پيش فروش 
ساختمان از جانب انبوه سازاني است كه اين قانون 
را رعايت مي كنند. آنها مي گويند همه سازوكارهاي 
قانوني مندرج در قانون پيش فروش س��اختمان، 
به س��ود پيش خريدار اس��ت و هيچ مكانيس��مي 
پيش بيني نشده تا سازنده بتواند خريداري كه ملك 

را دريافت كرده ولي از پرداخت مابقي قدرالسهم 
خود طفره مي رود را وادار به پرداخت پول كند. 

حسين معصوم، مشاور حقوقي وزير راه و شهرسازي 
در گفت وگو با خبرن��گار مهر با بي��ان اينكه قرار 
نيست وزارتخانه مستقل و جديدي ايجاد شود تا 
تخلفات از اين قانون را يافته و شكايت كند، اظهار 
كرد: مردم خود بهترين مجري اين قانون هستند 
و بايد با آگاهي اي كه از رسانه ها دريافت كرده اند، 
تخلفات را به وزارت راه و شهرسازي يا ادارات كل 
در استان ها گوشزد كنند و اين ادارات نيز با تفويض 
اختياري كه از س��وي وزير راه و شهرسازي در اين 
زمينه دارند، اقدام به شكايت كرده و از بروز تخلفات 

بزرگ تر ممانعت كنند. 
وي با بي��ان اينكه برخ��ي ش��هرداري ها از صدور 
شناسنامه فني ساختمان خودداري مي كنند كه 
اين موضوع مانع صدور پيش سند در دفاتر اسناد 
رسمي شده است، گفت: مردمي كه مايل به پيش 
خريد مسكن هستند، بايد از سازنده، صدور پيش 
سند را مطالبه كنند، در غير اين صورت بايد از خريد 

آن ملك خودداري كنند. 
نماينده تام الاختيار وزير راه و شهرسازي در شوراي 
حفظ حقوق بيت المال در اراضي و منابع طبيعي 
خاطرنش��ان كرد: مردم در صورت ديدن تخلفاتي 
در حوزه پيش فروش از جمله تبليغات در رسانه ها با 
عناويني چون مشاركت در ساخت يا سرمايه گذاري 
در ساخت و ساز و امثال آنها كه مي خواهند قانون را 
دور بزنند، بايد مراتب را به ادارات راه و شهرسازي 
اطاع رس��اني كرده و ش��كايت كنند، ول��و اينكه 
تبليغات مربوط به شركت هاي ساختماني وابسته 
به بانك ها، س��ازمان هاي دولتي و ش��به دولتي يا 

نهادهاي خاص باشد. 

وي ادامه داد: من بارها ش��نيده ام كه انبوه سازان 
اعام كرده اند ما تمايلي به اجراي اين قانون نداريم 
اما هيچ گاه به صورت شفاف دلايل مخالفت خود 
را اعام نكرده ان��د. آيا اجراي اي��ن قانون از روند 
ساخت و ساز آنها جلوگيري مي كند؟! من آمادگي 
دارم تا با هر فردي كه به اين قانون ايراد مي گيرد، 

مناظره كنم. 
قاضي دادس��تاني كل كشور با برش��مردن برخي 
تخلفات در حوزه پيش فروش تصريح كرد: به قدري 
در طول سال هاي گذشته تعداد پرونده هاي شكايت 
پيش خريداران از پيش س��ازندگان فراوان بود كه 
قانونگذار به فكر تصويب اين قانون افتاد. به عنوان 
مثال برخي تعاوني ها زميني را خريداري كرده و از 
مردم پول جمع مي كردن��د اما در قراردادهايي كه 
ميان آنها و مردم وجود داش��ت، قيد شده بود كه 
اگر شهرداري مجوز ساخت در اين زمين را صادر 
نكرد، اين تعاوني هيچ مسئوليتي در قبال پول هاي 
جمع آوري شده ندارد كه اين موضوع خاف آشكار 
اس��ت يا اينكه فردي مجوز ساخت تنها 10 طبقه 
داشته ولي 20 طبقه ساخته است و براي اين 20 
طبق��ه در روزنامه ها تبليغ��ات پيش فروش انجام 
داده بود ب��ا اين اميد كه بتواند بعداً از كميس��يون 
ماده 100 با پرداخت خس��ارت، پايان كار بگيرد، 
ولي اين اتف��اق نيفتاده ب��ود و مردمي كه طبقات 
11 تا 20 را پيش خريداري كرده بودند، به شدت 

متضرر شدند. 
حسن محتشم، رئيس انجمن صنفي انبوه سازان 
در گفت وگو با مهر درب��اره انتقادات اعضاي اين 
انجمن به قانون پيش فروش س��اختمان گفت: 
مهم ترين ايرادي كه انبوه سازان به اين قانون وارد 
مي دانند، وجود محدوديت هايي اس��ت كه تنها 

براي پيش سازنده در نظر گرفته شده و هيچ تعهد 
قانوني در آن براي الزام پيش خريدار به پرداخت 

قدرالسهم خود ديده نشده است. 
وي با يكطرفه دانستن قانون پيش فروش ساختمان 
اظهار كرد: در اين قانون تس��اوي ميان خريدار و 

فروشنده وجود ندارد. 
به گفته محتشم تا قبل از اباغ و اجراي اين قانون، 
پرونده هاي زيادي در دادگاه ها عليه »به اصطاح 
س��ازندگاني كه با سوءاس��تفاده از اعتماد مردم، 
كاهب��رداري كرده بودند«، وجود داش��ت چون 
عرصه )زمين( در مالكيت س��ازنده بود و خريدار 
دس��تش به جايي بند نبود، اما ح��الا همه چيز 
برعكس ش��ده اس��ت؛ پيش خريدار با اطميناني 
كه از س��هيم ش��دن در ملك دارد، ب��ه راحتي از 
پرداخت مابه التفاوت هزينه هاي ساخت و ساز و 
سود انبوه ساز طفره مي رود و سازنده ابزاري براي 

دريافت پولش در اختيار ندارد. 
رئيس انجمن صنفي انبوه س��ازان ادام��ه داد: در 
حال حاضر تعداد س��ازندگان يا س��رمايه گذاران 
حوزه ساخت و س��از كه ذيل اين قانون به فعاليت 
مي پردازند، بس��يار كم اس��ت. اكثراً ابتدا ملك را 
ساخته و سپس به دنبال خريدار مي گردند كه اين 
موضوع نيز مشكاتي چون بازگشت ديرهنگام اصل 
و سود سرمايه به دليل ركود بازار مسكن را به دنبال 
دارد. همچني��ن برخي نيز به رغ��م آنكه مي دانند 
تخل��ف از اين قانون ج��رم بوده و پيگ��رد قضايي 
دارد، اما باز هم حاضرند بدون دريافت مجوزهاي 
پيش فروش، اقدام ب��ه تبليغ در رس��انه ها و عقد 
قرارداد پيش فروش در بنگاه هاي معامات اماك 
كنند، چون تنها در اين صورت است كه مطمئنند 

خريدار قدرالسهم خود را پرداخت مي كند.

آشوحليمتا10درصدگرانميشود

دعوايموافقانومخالفانقانونپيشفروشساختمانبرسرچيست؟

طي روزهاي گذش�ته قيمت مواد مصرفي به 
يكب�اره افزايش ياف�ت، اي�ن افزايش قيمت 
كه در س�ايه نبود نظ�ارت س�ازمان حمايت 
و تعزيرات درآس�تانه م�اه مب�ارك رمضان 
اتفاق افتاده اين بار ب�ا واكنش وزارت صنعت 
و تجارت مواجه ش�ده اس�ت، به ط�وري كه 
ب�ا ارس�ال نام�ه اي ب�ه س�ازمان حماي�ت، 
درخصوص گراني هاي اخير توضيح خواست. 
براساس قانون تجميع، وزارت جهاد كشاورزي 
مسئوليت توليد، واردات و تأمين كالاهاي اساسي 
و مصرفي م��ردم را دارد اما معتقد اس��ت قيمت 
اين كالاها از توليد تا بازارعمده فروشي به عهده 
اين وزارتخانه اس��ت و از اين مرحل��ه تا مصرف 
بايد توسط س��ازمان حمايت و تعزيرات كنترل 
شود، البته ماجراي افزايش قيمت ها كه در ايام 
نوروز،رمض��ان و محرم اتفاق مي افتد،هر س��اله 
بين وزارت جهاد و س��ازمان حمايت پاسكاري 
مي شود و در نهايت نيز قيمت ها در پايان اين ايام 

به تعادل مي رسد. 
طي روزهاي گذش��ته »جوان« گزارش مفصلي 
از افزايش قيمت مرغ، گوشت و تخم مرغ منتشر 

كرد ودلايل رشد  قيمت ها را درگفت وگو با فعالان 
بازار تشريح كرد اما اين بار وزارت صنعت و تجارت 
پس از چهار سال سكوت، نسبت به افزايش قيمت 
برخي از كالاهاي مصرفي واكنش نش��ان داده و 
با ارسال نامه اي به س��ازمان حمايت، رسيدگي 
و پاس��خ به معاون اول رئيس جمهور را خواستار 

شده است. 
در اين نامه سازمان حمايت مصرف كنندگان و 
توليد كنندگان مكلف شده ضمن قياس افزايش 
شديد قيمت برنج، گوش��ت و حبوبات در سال 
جاري نسبت به سال گذش��ته با ارسال نامه اي 
جداگانه به مع��اون اول رئيس جمهوري در اين 
خصوص توضيح دهد تا در صورت لزوم تذكرات 

لازم داده شود. 
عاوه بر اي��ن وزارت صنعت، مع��دن و تجارت 
از س��ازمان حماي��ت مصرف كنن��دگان و 
توليدكنندگان درخواست كرده تا اگر علت اصلي 
اين مسئله مشخص شده اس��ت آن را منعكس 

كرده و راهكارهاي مربوط را ارائه دهد. 
به گفته يك منبع آگاه در وزارت جهاد كشاورزي، 
در دولت يازدهم اين وزارتخانه با وزارت صنعت 

برس��ر واردات كالاهاي مصرفي ي��ا محصولات 
كش��اورزي چالش فراواني داش��ت و وزير جهاد 
در چهار س��ال اخير تاش كرده تا از واردات در 
راستاي حمايت از كشاورزان و توليد كنندگان 
داخلي، جلوگيري كند اما همين مقاومت موجب 
ش��ده، دلالان از كمبود عرضه كالا سوءاستفاده 
كرده و قيمت را افزايش دهند، به طوري كه گفته 
مي ش��ود در آس��تانه ماه رمضان انبارهاي برنج 
دولتي از وضعيت مناس��بي برخوردار نيستند و 
قيمت برنج ايراني به 14 هزار تومان افزايش يافته 
است. ديگر كالاها مانند مرغ، گوشت و حبوبات 

نيز با گراني قيمت مواجه شده اند. 
در اين باره محمدرضا نعم��ت زاده وزير صنعت، 
معدن و تجارت در گفت وگو با يك رسانه دولتي با 
ابراز تأسف نسبت به افزايش شديد قيمت گوشت، 
برنج و حبوبات، اظهار كرد: به رغم اينكه در دولت 
يازدهم ارز براي واردات گوشت از نوع آزاد به نوع 
مبادله اي تغيير كرد تا شاهد ارزان تر شدن قيمت 
اين محصول باش��يم و نيز كاهش سود بازرگاني 
در اين رابطه از اواخر سال گذشته در دستور كار 
قرار گرفت، انتظار بود با اين رويه جبران افزايش 

قيمت جهاني صورت گيرد. 
وي ادام��ه داد: برخي معتقدن��د در اين فصل به 
دليل بارندگي بيش��تر و افزايش علوفه دامداران 
تمايلي به فروش دام خود نداشته و دوست دارند 
وزن دام شان افزايش يابد. وزير صنعت، معدن و 
تجارت در مورد مسئله دلالي توسط برخي افراد 
كه موجب افزايش قيمت گوشت قرمز شده نيز 
تصريح كرد:  اين مسئله همواره وجود دارد اما ما 
معتقديم بهترين روش براي تنظيم بازار، عرضه 
اس��ت و بايد عرضه بيش از تقاضا وجود داش��ته 

باشد تا محصول رقابت پذير شود. 
    از واردات واهمه نداشته باشيد 

نعمت زاده با بيان اينكه در بحث گوش��ت قرمز 
واردكننده هستيم، خاطرنشان كرد: بحث ما با 
دوستان مان در جهاد كش��اورزي اين است كه 
در مورد واردات واهمه اي نداشته باشند و اجازه 
دهند اين موضوع صورت گيرد تا به صورت خود 
به خود بازار تنظيم ش��ود، هر چند اعتقاد داريم 
حل اين مسئله فرآيند يك يا دو روزه نيست و به 

تدريج شرايط مناسب مي شود. 
وي در مورد گراني برنج نيز يادآور ش��د: قيمت 
برنج طي يك الي دو ماه  گذشته 10 تا 12 درصد 
افزايش يافته ك��ه نبايد چني��ن اتفاقي صورت 
مي پذيرفت. هر چن��د در بره��ه اي از زمان و به 
منظور حمايت از توليدكنن��دگان واردات برنج 
محدود ش��د اما در مورد اين محصول نيز كشور 

واردكننده است و تراز توليد كافي نيست. 
وزي��ر صنعت، مع��دن و تجارت اف��زود: نبايد از 
مقوله واردات نگران ش��ويم چراكه برنج داخلي 
يك تقاضا داش��ته و برنج وارداتي نيز با توجه به 
قيمت كمترش تقاضا دارد. نعمت زاده همچنين 
در م��ورد افزايش قيمت حبوبات، خاطرنش��ان 
كرد: در مورد حبوبات نيز سود بازرگاني كاهش 
يافت و ارز آزاد آن نيز به ارز مبادله اي تغيير كرد. 
اينكه ما فقط اعام كنيم اين مس��ئله مربوط به 
دلالان است درست نبوده و اگر دلالي ببيند كه 
عرضه و تقاضا موازنه ندارند قطعاً از اين مس��ئله 

سوء استفاده مي كند. 
وي در پاس��خ ب��ه اينك��ه آي��ا نباي��د نظ��ارت 
توس��ط س��ازمان حمايت مصرف كنن��دگان و 
توليدكنندگان مدنظر قرار گيرد، گفت: با توجه 
به اينكه قيمت گذاري در خصوص حبوبات وجود 
ن��دارد، نمي ت��وان در اين خصوص به س��ازمان 
حمايت مصرف كنندگان و توليدكنندگان اشاره 
كرد، هر چند بحث وجود اين محصولات به وزارت 

صنعت باز مي گردد.

واكنش وزارت صنعت به افزايش قيمت گوشت، برنج و حبوبات  

فرمانوارداتبرايكنترلقيمتها

شرايطذوبآهناصفهانوحید  حاجی پور
از۲۰سالپيشهمبدتراست

مديرعامل ش�ركت ذوب آهن اصفهان با بيان اينكه اين ش�ركت 
در مقايسه با ۲۰ س�ال پيش با وضعيت بدتري روبه رو است، گفت: 
در حال حاض�ر ۱۰۰ درصد توليد اين ش�ركت صادر مي ش�ود و از 
دي ماه گذشته نتوانس�ته ايم در بازار داخل فروش داشته باشيم. 
به گزارش فارس، صادقي در چهاردهمين همايش علمي، مهندس��ي 
معدن در دانشگاه اميركبير اظهار داش��ت: شركت ذوب  آهن اصفهان 
امروز در شرايط دشواري قرار گرفته و بدهي بس��يار زيادي دارد، من 
به اين شركت برگش��تم تا با كمك كارشناس��ان با تجربه، كارخانه را 
به روزرساني كنيم. وي ادامه داد: امروز ذوب  آهن در مقايسه با 20 سال 
پيش در يك نقطه متوقف شده و عاوه بر اين، استهاك تجهيزات نيز 
باعث شده وضعيت نامطلوب تري نسبت به 20 سال پيش داشته باشيم. 
از دي ماه سال گذشته نتوانستيم آهني را در بازار داخلي عرضه كنيم 
و در حال حاضر همه محصولات ذوب  آهن صادر مي شود كه البته نرخ 

مناسبي نيز براي صادرات داريم. 
---------------------------------------------------
احتمالخلعيد»هسا«درمسكنمهرپرند

مديرعام�ل ش�ركت عم�ران پرن�د از احتم�ال خل�ع يد هس�ا 
به عن�وان يك�ي از ش�ركت هاي پيمانكار مس�كن مه�ر خبر داد 
و گف�ت: هدف اصل�ي و اولويت ما اتم�ام پروژه هاي مس�كن مهر 
تا پايان س�ال جاري با همه امكان�ات زيربنايي و روبنايي اس�ت. 
سيدعلي اكبر طاهري در گفت وگو با تسنيم در خصوص 10 هزار واحد 
مسكن مهر شهر پرند كه هسا در حال ساخت آنهاست، اظهار كرد: هسا 
در حال كار براي تكميل واحدهاي مسكن مهر اس��ت و از آنها برنامه 
زمانبندي گرفته ايم. وي با تأكيد بر اينكه هسا بايد عمليات اجرايي را 
تسريع كرده و كارها را با س��رعت انجام دهد، افزود: بايد تا هفته آينده 
مشخص شود كه هسا روند تكميل واحدها را تسريع مي كند يا خير، در 
صورتي كه اين شركت با همين روند پيش برود فايده اي براي پروژه ها 
ندارد. در اين صورت هس��ا را خلع يد كرده و از يك شركت ديگر براي 

اتمام پروژه ها استفاده مي كنيم. 
--------------------------------------------------- 
چهكسانياينماهيارانهشانافزايشيافت؟

در حالي س�ازمان هدفمندي يارانه ها مقرر كرده بود، يارانه اقشار 
كم درآمد جامعه چون بهزيس�تي و كميته ام�داد امام خميني از 
ماه گذش�ته دو برابر ش�ود كه ابهامات فراواني در خصوص واريز 
يا عدم واريز يارانه دو برابري اين سرپرس�تان خانوار وجود دارد. 
به گزارش ميزان، عاوه بر اين در روزهاي قبل از واريز هفتاد و پنجمين 
مرحله يارانه نقدي پيامكي از سوي سازمان هدفمندي يارانه براي برخي 
از سرپرستان خانوار ارسال شد مبني بر وصل مجدد يارانه، اما نكته قابل 
توجه اينجاست كه برخي از اين خانوارها در مرحله دوم هدفمندي يارانه 
از ليست انصراف داده بودند ولي پيامكي مبني بر وصل مجدد يارانه شان 
دريافت كردند كه اين موضوع نيز با توجه ب��ه نزديكي به انتخابات در 
حالت تعليق قرار گرفت و قرار ش��د تا وصل مجدد يارانه اين خانوارها 
به دوره هاي بعد موكول شود. حال با اين اوصاف و متوقف شدن واريز 
مجدد يارانه برخي از خانوارها، تكليف يارانه دو يا چند برابري اقش��ار 

كم درآمد جامعه در ابهام قرار دارد. 
موس��وي لارگاني گفت: در مجلس هيچ مصوبه اي براي افزايش يارانه 
اقش��ار كم درآمد به تصويب نرس��يده و قرار بود تا از ارديبهش��ت ما ه 
و همزمان با زمان واريز دومين حقوق س��ال 96، مس��تمري اقش��ار 
كم درآمد نيز افزايش يابد ولي در مورد دو برابر كردن يارانه اين اقشار 
هيچ موضوعي در مجلس مطرح نش��ده و به عاوه منابع تأمين آن نيز 
مشخص نيس��ت. براس��اس گزارش ميزان، روند افزايش يارانه اقشار 
كم درآمد جامعه در س��ال جاري در ابهام ب��وده و منابع تأمين آن نيز 

مشخص نيست. 
---------------------------------------------------

۴۰درصدقطعهسازانخودرو
زيرزمينيهستند

رئي�س انجم�ن قطع�ه س�ازان گف�ت: ني�از و كش�ش ب�ازار 
به قطع�ات خ�ودرو و عدم كنت�رل بازار باع�ث تولي�د نامرغوب 
مي ش�ود.  خارج�ي  نامرغ�وب  كالاي  قاچ�اق  ورود  و 
به گزارش مهر، رضا رضايي با اشاره به فعال بودن يكهزار قطعه ساز در 
كشور گفت: فقط 600 شركت )60درصد( قطعه ساز شناسايي شده اند 
و داراي كد هستند و مقيد به توليد قطعات داخلي با كيفيت هستند. او 
گفت: اين توليد كنندگان براي ما قابل رصد و كنترل هستند. او ادامه داد: 
400 قطعه ساز ديگر براي ما قابل شناسايي نيستند و جنس نامطلوب 
و تقلبي توليد مي كنند، در حال حاضر وزارت صنايع بسيار سختگيرانه 
عمل مي كند و اميدواريم توليدات قطعه خودرو به سمت و سوي كيفيت 
مطلوب پيش رود و جلوي قاچاق گرفته شود. رضايي با اشاره به اينكه 
جنس قاچاق در بازار 33 درصد قيمت واقعي را كاهش مي دهد ،گفت: 
اميدواريم همه قطعات داراي شناسه توليد باشند. او با بيان اينكه قطعه 
سازان قانوني و برند معروف كد شناس��ايي و كد رهگيري دارند، افزود: 
رضايي معضل اصلي را توليد نامطلوب و قاچاق دانست، توليد قطعات 
داخلي با كيفيت مطلوب توان اشباع بازار را ندارند و همين كشش بازار 
باعث ورود جنس خارجي نامطلوب يا توليد داخلي زيرپله اي و نامرغوب 
مي كند. رضايي افزود: سال گذشته يك ميليون و 400 هزار خودرو توليد 
شدكه اين حجم خودرو بيشتر از توليد خود به قطعات يدكي نياز دارند. 
---------------------------------------------------
نيروهايقرارداديسازمانحسابرسيرا

عاقلانهتعيينتكليفكنيم
وضع قواني�ن دس�ت و پا گير جه�ت تعيي�ن تكلي�ف نيروهايي 
قراردادي كه از س�ه تا ۱5س�ال س�ابقه در س�ازمان حسابرسي 
وزارت اقتصاد سابقه دارند، اقدامي غيرمنطقي به شمار مي آيد و 
نمي شود فردي كه ۱5سال سابقه كاري در يك اداره دارد را جهت 
استخدام به طور مجدد از بوروكراسي دس�ت و پا گير استخدامي 
دولت عب�ور داد و به نظر مي رس�د بايد اين روند تس�هيل ش�ود. 
به گزارش »جوان«، سازمان حسابرسي طي سال 95 مجوز استخدام 
300نفر را از س��ازمان اداري و اس��تخدامي كش��وردر حالي از طريق 
برگزاري آزمون استخدامي اخذ كرده اس��ت كه اين سازمان در حال 
حاضر داراي حدود 300نفر نيروي شاغل حرفه اي تمام وقت قرارداد 
ساعتي با سوابق س��ه تا 15س��ال در رده هاي مختلف شغلي است كه 
مراحل جذب و استخدامشان از طريق مصاحبه هاي تخصصي، تحقيقات 

محلي و هسته گزينش وزارت اقتصاد و دارايي صورت پذيرفته است. 
از آنجايي كه اين موضوع خود دلالت بر كس��ب درجات علمي، فني، 
تخصصي و تجربه حرفه اي و گذراندن س��اعات آموزش ضمن خدمت 
ايش��ان دارد، ليكن هيچ كدام از اين افراد تا كنون توس��ط س��ازمان 
حسابرسي تبديل وضعيت از قرارداد ساعتي به پيماني نشده اند،  مضاف 
براين به دليل مشكاتي چون مشغله  كاري سپري شدن زمان بسيار از 
تاريخ اخذ مدرك تحصيلي و فراغ از فضاي دانشگاهي، برگزاري آزمون 
استخدامي در رقابت با ساير شركت كنندگاني كه فاقد سوابق و تجربه 

حرفه اي هستند، شرايط عادلانه اي محسوب نمي شود. 
از سوي ديگر انتظار مي رود دولت دوازدهم جهت حفظ حقوق كاركنان 
متخصص قراردادي فعلي و با سابقه خود در سازمان حسابرسي از محل 
آن مجوز، تبديل وضعيت ايشان بدون مشاركت در آزمون و جذب مابقي 

نيروي مورد تقاضا از طريق آزمون استخدامي، اقدام كند.

بهانهايقبولنيست
با برداشته شدن از آخرين مانع مورد ادعا در جذب سرمايه گذاري 
خارجي، فضاي صنعت نفت منتظر ورود ش��ركت هاي خارجي به 
كشور است. وزير نفت مي گويد طي دو سال ابتدايي فعاليت دولت 
دوازدهم 80 ميليارد دلار س��رمايه گذاري جذب خواهد شد كه در 
صورت تحقق، عدد بزرگ و جذابي است. گفته شد جذب اين مهم 
منوط به پيروزي حس��ن روحاني در دوازدهمي��ن دوره انتخابات 
رياست جمهوري اس��ت و حالا كه اين موضوع به يك واقعه عيني 
تبديل شده است، دست اندازي براي جذب سرمايه گذاري در هيچ 

يك از روش هاي مرسوم قراردادي وجود ندارد. 
   اولين مانع

سال 92 پس از تغيير دولت و تيم مديريتي وزارت نفت، قراردادهاي 
نفتي روي ميز اصاح قرار گرفت و با نزديك كردن آن به قراردادهاي 
مش��اركت در توليد، مدل جديدي از قراردادهاي خدمات را نهايي 
كرد. اين مدل پس از دو س��ال كار و تمركز و در مهر ماه 94 نهايي 
شد ولي به دليل وارد ش��دن انتقادهايي به آن دوباره مورد بررسي 
قرار گرفت و در نهايت با نامه 15بندي مقام معظم رهبري همراه و 

150 مورد آن اصاح شد. 
در نهايت اين مدل در ش��هريور 95 از تمام��ي فيلترها عبور كرد و 
آماده اجرا شد، از مرداد 92 تا ش��هريور 95 بيش از سه سال زمان 
براي مدل جديد قراردادي ايران صرف ش��د كه سهم وزارت نفت 
نفت دو سال و سهم منتقدان 11 ماه بود. از شهريور سال گذشته تا 
امروز هم بيش از هشت ماه مي گذرد و ديگر اثري از منتقدان نيست؛ 
جاده صاف شده است، براي امضاي قراردادهاي جديد نفتي به ويژه 
قرارداد فاز 11 با شركت توتال فرانسه و مناقصه ميدان نفتي آزادگان 
اما در هر دو مورد نگراني هاي طرف مقابل از مانع دوم باعث تأخيرات 

فراوان شد كه همبستگي جدي با موانع بعدي داشت. 
  دومين مانع

تحريم ها اصلي ترين چالش در جذب س��رمايه گ��ذاري بود. دولت 
يازدهم همه توان خود را براي برطرف كردن تحريم ها به كار گرفت 
و در نهايت در آذز 94 به تصويب رس��يد. اين چالش را بايد »مادر 
مشكات« دانست كه با برطرف ش��دن آن بندهاي بسته شده دور 
كشور باز شد و از نظر قانوني مشكلي براي س��رمايه گذاران وجود 
نداشت تا با قراردادهاي جديد به ايران بيايند. تحريم ها تقريباً اميد 
به سرمايه گذاري خارجي را به صفر رسانده بود كه انتظار مي رفت 
با برجام اين مشكل به سرعت برطرف شود ولي مانع سوم همه چيز 

را به صبر كشاند. 
  سومين مانع

با وجود تصوي��ب برجام و پايبندي امضاكنندگان آن به اين س��ند 
بين المللي، اما امريكا در اجراي برخي بندهاي آن به صورت زيركانه 
كارشكني كرد، اين كارشكني با نزديك شدن به انتخابات رياست 
جمهوري امريكا ترديد شركت هاي خارجي را مضاعف كرد. با ورود 
جدي دونالد ترامپ به عرصه انتخاباتي و نظ��رات راديكال وي در 
قبال ايران و برجام فضا به طور غيرقابل باوري سياه شد و نگراني ها 
درباره اينكه آيا ترامپ برجام را پاره خواهد كرد يا خير همه چيز را 

تحت الشعاع قرار داد. 
دو ماه پس از نهايي ش��دن IPC يعن��ي آبان م��اه 95 ، ترامپ در 
انتخاب��ات امريكا پيروز و رئيس جمهور اين كش��ور ش��د. پيروزي 
ترامپ را ترجمه كردند به شكس��ت برجام و مواض��ع وي در قبال 
ايران به طوري واهمه آفرين ش��د كه مديرعامل توتال رسماً اعام 
كرد اين شركت از قوانين امريكا تبعيت مي كند و با وجود اعتراض 
ايران حتي حاضر به انتشار بيانيه مش��ترك با ايران براي بر طرف 
كردن اين اختافات نش��د. ترامپ در طول چند م��اه اخير تعليق 
بخش��ي از تحريم هاي ايران را امضا كرد و به اين بدان معناست كه 
وي به برجام پايبند است تا س��رمايه گذاران نفس راحتي بكشند. 
اين مانع در مقياس برجام هم برداشته شد ولي مانع سوم هم بايد 

برداشته مي شد. 
   چهارمين مانع

فاصله اندك انتخابات رياست جمهوري امريكا و ايران، موجب شد 
تا ش��ركت هاي خارجي براي اطمينان از شرايط سرمايه گذاري در 
ايران، منتظر انتخاب مجدد حسن روحاني باشند. فاصله شش ماهه 
ميان اين دو انتخابات، عقل را محكوم به صدور رأي »صبر« كرد لذا 
همه شركت هاي نفتي منتظر ماندند تا تكليف رئيس جمهور ايران 
هم مشخص شود ولي همزمان »زنبيل« را در صف نگه داشتند تا 
از قافله عقب نمانند. ب��ا فضاي به وجود آم��ده در انتخابات ايران و 
دوقطبي خاصي كه سرمايه گذار را نگران كرده بود، تنها راه حضور 
در ايران پيروزي روحاني شناخته شد كه روحاني نيز توانست پيروز 

ميدان باشد. 
با انتخاب مجدد روحاني به عنوان رئيس جمهور ايران، مانع س��وم 
هم برداشته شد و حالا شرايط براي حضور همه جانبه شركت هاي 

خارجي آماده است. 
  آيا همه چيز تمام است؟

روي كاغذ همه موانع برداشته شده اس��ت، نگراني خاص و جدي 
براي جذب س��رمايه گذاري وجود ندارد، امريكا خ��ود را مكلف به 
عمل به برجام كرده است و دولت ايران هم شرايط را آماده كرده و 
قراردادهاي جذاب هم آماده امضاست. مديران وزارت نفت گفته اند 
اولين قرارداد نفتي طي چند هفته آينده به امضا خواهد رسيد كه 
همان قرارداد فاز 11 پارس جنوبي اس��ت. با وجود انتقادهايي كه 
به عملكرد اين شركت فرانس��وي در ايران وارد است و پيشينه اين 
شركت مورد نقد جدي قرار گرفته اما آغاز همكاري ايران و توتال در 

مرزي ترين فاز گازي ايران به اجماع نسبي رسيده است. 
اين روند به اين دليل گفته ش��د كه طي چهار س��ال گذشته حتي 
يك قرارداد هم منعقد نشد و تمامي اين موانع ذكر شده و همچنين 
مشكات جدي بانكي، همه چيز را متوقف كرده بود كه سهم دولت 
سه سال و س��هم منتقدان يك س��ال بوده اس��ت. آنان كه به روند 
مذاكراتي و قراردادي سرمايه گذاري خارجي آگاه هستند به خوبي 
مي دانند جذب سرمايه گذاري خارجي آن هم در شرايط پساتحريم 
بسيار زمانبر و حساس است و اينگونه نيست كه به سرعت به امضا 
نزديك شود، آن هم در كشوري مانند ايران كه هرگونه همكاري با 

آن بايد از ابعاد مختلف مورد بررسي قرار گيرد. 
اينكه گفته مي ش��ود منتق��دان موجب عدم امض��اي قراردادهاي 
جديد نفتي در دولت يازدهم ش��دند، آدرس اش��تباهي است كه 
برخي جريان ها س��عي دارند آن را »ش��تر بر نردب��ان« كنند، در 
حالي كه نگاهي منصفانه مي تواند با اصاح اين ذهنيت، مش��خص 
كند كه نقش منتقدان نفتي در اين باره، بس��يار ناچيز است، البته 
نمي توان منكر اين پديده ش��د كه برخي چهره ه��ا و جريان ها در 
اين باره سياس��ي كاري كرده و آب را گل آلود كردند ولي نمي توان 
اين موضوع را كتمان كرد كه در ص��ورت تصويب اين قراردادها در 
ش��هريور 94 باز هم اتفاق خاصي رخ نمي داد. برجام در آذر 94 به 
تصويب رسيد و تقريباً از سال 95 محدوديت ها برداشته شد. فاصله 
چند ماهه برجام تا انتخابات امريكا، ش��ركت ها را در همان مرحله 
مذاكره متوقف كرد و همين فاصله مي��ان ترامپ و انتخابات ايران، 

تمديد مذاكرات را نتيجه داد. 
حالا كه چهار مانع اصلي برداشته شده است و صنعت نفت خود را 
براي جشن امضاها آماده مي كند بي انصافي محض است كه با طرح 
مسائل حاشيه اي و به دور از واقعيات ملموس، قصد القاي اين توهم 
را دارند كه انتقادات داخلي نقش پر رنگ تري بر موانع ياد ش��ده و 

ضعف در مديريت وزارت نفت دارد.

  بازار
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